
sreskih društev, upravnega in nadzornega odbora sekcije JUU za Dravsko banovino. 
Načelno stališče učiteljstva do aktualnih javnih vprašanj. — Poročilo o delovanju sekcije za Drav. ban. od banovinske skupščine 
dalje. Vsestranski napredek in delo na področju odsekov: Mladinske Matice, pevskega zbora, šolskega radia, gospodinjsko in kmetsko
nadaljev. šolstva, obrtno in trgovskonadalje v. šolstva, šolskoupravnega odseka, ekskurzij skega odseka, in odseka za stanovski 
naraščaj. — Udruženje postaja važna kulturna ustanova ter v polnem obsegu vrši naloge strokovnezbornice učiteljskega stanu. 

POROČILO PREDSEDSTVA: 
Dne 9. jan. t. 1. ob 10. in pol uri je otvo

ril predsednik sekcije tov. Ivan Dimnik posvc« 
tovanje predsednikov sreskih društev JUU, 
upravnega in nadzornega odbora, v risalnici 
drž. moš. učiteljišča v Ljubljani ob polnošte
vilni udeležbi članov s sledečim nagovorom: 

Cenjene tovarišice in tovariši! 
Današnji zbor je sklican na osnovi člena 

28. izpremembe pravil JUU, ki jih je sprejela 
letošnja glavna skupščina v Beogradu in so 
odobrena od ministrstva prosvete dne 26. av
gusta 1931. 

S to določbo so dobile seje naših bivših 
širjih sosvetov še večji pomen, kakor so ga 
imele prej. V novi izpremembi je namreč do
ločba, da smejo redne skupščine pooblastiti 
ta zbor, da sklepa v nujnih in neodložljivih 
vprašanjih tudi mesto nje. 

Po novih določbah so člani tega zbora 
predsedniki sreskih društev ali podpredsed
niki ter člani upravnega in nadzornega od* 
bora sekcije. Razume se, da sekcija lahko po* 
vabi na sejo poročevalce, ker ni to samo ko
ristno temveč celo neobhodno potrebno radi 
pojasnil in informacij. Po pravilih zbor ni več 
javen. 

V imenu sekcije Vas vse iskreno pozdrav? 
ljam in se Vam zahvaljujem, da ste se od
zvali vabilu ter došli na današnje izredno 
posvetovanje, na katerem boste sodelovali 
pri ukrepih v korist učiteljstva, šolstva in 
narodne prosvete ter dobite potrebne infor* 
macije o stanju in položaju v organizaciji, da 
daste potrebna pojasnila članstvu. 

Notranja konsolidacija. 
V času, ko mnogi celo smatrajo, da orga

nizacija ni morda niti več potrebna, ker mo
mentano ne more svojim članom pripomoči 
do boljših plač, moram ugotoviti, da je uči* 
teljska organizacija napravila prav v tem 
času velike korake naprej v notranji 'konso
lidaciji in da je v tem pogledu na dobrem 
potu. To ne tiče toliko lokalnih razmer naše 
sekcije, kolikor celotnih razmer z ozirom na 
našo organizacijo v državi in konsolidacijo 
učiteljskega organizovanja v ostalih delih 
države. 
Združitev vseh pozitivnih sil za konstruktivno 

delo. 
Načela, Iki smo si jih začrtali leta 1926., 

s katerimi smo postavili stanovsko organiza* 
cijo na edino zdravo podlago strogo stanov
ske in nestrankarske organizacije, s čemer 
smo združili vse konstruktivne sile stanu 
brez razlike na verska in strankarska nazira
nja k pozitivnemu delu, prodirajo vedno v 
širše kroge učiteljstva. Celo oni, ki do zad* 
njega niso hoteli priznati upravičenosti de
politizacije naše stanovske organizacije — 
ako tako ta pokret označim — so po 6. ja* 
nuarju 1929. uvideli pravilnost naše linije, 
ker se je uvedla enaka linija celo v javno 
življenje v splošnem. Z novim uradniškim 
zakonom, ki je presekal dolgoletne boje za 
notranjo upravno razdelitev naše organiza
cije ter odpravil tudi v ostalih delih države 
kvarno razcepljenost učiteljstva in paraleli
zem stanovskih organizacij, se je pričela 
ideja skupnosti za stanovsko, šolsko in pro
svetno delo širiti tudi v ostalih delih naše 
države. 

Nadaljna izpopolnitev organizacije. 
Z novimi pravili JUU smo pridobili sta

bilnost v notranjem pogledu organizacije. Z 
banovinskimi sekcijami bo prišlo pravo miš* 
ljenje učiteljstva v glavnem odboru in na 
skupščinah do veljave. Prenehala je dolgo
letna borba za izpremembo pravil, ki je ovi* 
rala vse drugo pozitivno delo. V novih pra
vilih je tudi odznak nove linije našega obče
ga javnega življenja. Program JUU je jasno 
začrtan v istih ter odgovarja pravcu, ki ga 
mora izvzeti učiteljski stan. 

V kolikor bo treba pravila še izpopolniti 
z ozirom na dosedanja izkustva, se bo to 
lahko storilo postopoma na bodočih skup*šči* 
nah, Ikakor smo letos izvršili nekatere nujne 
izpremembe, ki jih je predlagala naša bano
vinska skupščina. Tudi k notranji izgraditvi 
organizacije bo treba postopoma pristopiti. 
Izdelati bo treba poslovnike in pravilnike k 
glavnim pravilom, tako obči poslovnik, po« 
slovnik za sreska društva, za razne odbore, 
kakor nadzorni odbor, častni sod in druge. 
Da se to ni že do sedaj izvršilo, je krivo de
lo, ki nas prehiteva, ker posli in aktualna 
vprašanja pri sekciji dnevno naraščajo. 

izredno posvetovanje predsednikov 

Nacionalni poudarek in dostojanstvo dela. 
S poslanico Njegovega Vel. kralja letos* 

njemu kongresu JUU je bila še posebej pod
črtana važnost učiteljskega stanu. Učitelj
skemu delu in organizaciji je bil s poslanico 
dan posebno izrazit nacionalen značaj. 

Dostojanstvo dela na skupščinah mora 
stopiti v ospredje. Gledati moramo, da se 
nikjer ne povrnejo zopet stare metode brez* 
plodnih prepirov na skupščinah in zborova
njih, ki povzročajo zastoj pozitivnega dela. 
Prekiniti moramo na vseh črtah s staro men* 
taliteto. Demagogiji ne sme biti mesta v na
ših vrstah! Kdor ne zna krotiti svojih živcev, 
naj se raje odtegne v ozadje, da ne jemlje 
ugleda vsemu stanu in da zaradi poedincev 
in izjem ne bodo kazali na ves stan. V 
ospredje naj stopijo vsi, ki imajo dobro vo
ljo za konstruktivno delo. 

Za čisto šestojanuarsko politiko. 
Ugotoviti moram, da z zmago našega 

pravca iz leta 1926. še ni odstranjena nevar* 
nost za povrnitev destruktivnega strankar* 
stva v naše javno življenje in tudi ne za po* 
vrnitev v naše stanovske vrste. Z obžalova
njem moram poročati, da se še vedno doga* 
jajo, sicer zelo izjemni slučaji, ko se gleda 
in presoja učitelj še vedno kot »liberalec« 
in »klerikalec«. 

Izjavljam, da bo sekcija z vso energijo 
pobijala taka stališča in naziranja kot ostan* 
ke stare mentalitete, ki ne sodi v pravec no
ve dobe in ki ne ustreza intencijam preobra* 
ta zadnjega časa v našem javnem življenju. 
Predvsem smatram, da ste vi predsedniki 
sreskih društev dolžni ob vsaki priliki in ob 
vsakem slučaju z vso energijo pobijati po
jave take stare kvarne mentalitete politične 
zagrizenosti in strankarstva, tako v stanov* 
skih, kakor izvenstanovskih vrstah. 

Z vso upravičenostjo sme učiteljski stan 
od javnosti zahtevati, da presoja učitelja in 
ga upošteva edino po njegovi službeni in obči 
korektnosti in objektivnosti, po njegovem 
poklicnem in strokovnem delu ter po njegovi 
strokovni in službeni sposobnosti, ne pa po 
strankarsko političnih predsodkih. 

Smatram, da je učiteljski stan v prvi 
vrsti pozvan delovati na preporodu naše jav
nosti v pravcu vseobče strpnosti in presoja
nja vseh vprašanj zgolj s strokovnega in 
stvarnega pogleda in nastopati proti destruk* 
tivnemu strankarstvu in z njim spojene ne
strpnosti in neobjektivnosti. 

Parlament in strokovna zastopstva. 
Vračamo se v dobo novega parlamenta* 

rizma, temelječega na načelih šestojanuarske 
politike. Nastopile bodo nove politične 
stranke. 

Upam, da smo prešli čase, ko so politič* 
ne stranke in izmenjave na vodilnih mestih 
imele kak vpliv na politiko našega stanu in 
njegovo organizacijo. Zgodovina nam je po
kazala jasno pot za stanovsko orientacijo in 
načelno stanovsko politiko. 

Pričakujem, da bo bodoča demokracija 
črpala svoje poglede predvsem od strok in 
posameznih stanov ter svoje delo in smer 
svojega delovanja usmerjala s teh stvarnih 
vidikov. Saj nam je zgodovina dovolj jasno 
pokazala kako kvarni so bili zgolj strankar
sko politični pogledi na strokovna vprašanja 
in kako kvarno je bilo reševanje teh vpras 
sanj zgolj s strankarsko političnih vidikov. 
Pričakujemo od bodoče demokracije, da bo 
predvsem upoštevala in iskala smernic svo
jemu delu pri strokovnih, stanovskih in go« 
spodarskih organizacijah ter zbornicah. Stro
ke in stanovi, ki so bili v prošli parlamentar
ni dobi potisnjeni precej v ozadje, z upravis 
čenostjo pričakujejo, da bodo dobili odločil
nejšo vlogo pri sodelovanju in reševanju stro
kovnih in stanovskih vprašanj. Smatramo, 
da je to edini pravi izhod za ozdravljenje 
razmer in izhod k pozitivnemu delu v blagor 
naroda in države. 

Stik z narodnimi poslanci. 
Z novim parlamentarnim delom bodo 

prišla v pretres tudi vprašanja, ki zadevajo 
šolo, prosveto in učiteljstvo. Iz tega razloga 
bo dolžnost našega »Udruženja«, da išče 
in najde stik z učiteljiposlanci in s krogi, ki 
bodo reševali vprašanja, ki zadevajo učitelj* 
stvo, šolo in prosveto. Toda tudi sekcije bo
do morale iskati stika z narodnimi poslanci, 
v svrho potrebnih interpelacij in informira
nja o učiteljskih, šolskih in prosvetnih tež* 
njah in zadevah. Predvsem smatram za po
trebno, da današnji zbor obnovi svoječasni 
sklep, da seznanimo gg. poslance z našimi 

težnjami potom našega tiska. Enako bo te* 
žiti za tem, da se prosvetni referat opredeli 
na gotove gg. poslance, ki bi bili v stiku s 
prosvetno upravo in našim Udruženjem, da 
se bodo uredila' prosvetna vprašanja načel
nih stališč in sporazumno. « 

Sicer ima že učiteljstvo stike z gg. po
slanci, toda ti stiki so iz osebnih ambicij, 
proti katerim moramo danes nastopiti složno 
vsi, ki imamo skrb za bodočnost učiteljskega 
stanu, šole in narodne prosvete. Popolnoma 
napačno je naziranje, da je potreben stik 
učiteljev, poedincev z gg. poslanci zato, da 
bi jim skušali preko redne službene poti in 
preko službeno upravičenejših izposlovati 
dobro službeno mesto ali druge osebne udob* 
nosti. Tem kvarnejši bi bil tak stik za celo
kupen učiteljski stan, ako bi skušali gg. po* 
slanci nastopiti s posredovanji direktno v 
Beogradu. S tem izgublja svojo vrednost 
službena sposobnost, svojo vrednost izgub
ljajo zakoniti predpisi, učiteljski stan se s 
tem demoralizira in korumpira na škodo šol* 
stvu in narodne prosvete in se na ta način 
ubija v učiteljskem stanu stanovska in služ
bena morala. Sekcija smatra, da so se tova
riši, ki se potom gg. poslancev in vplivnih 
osebnosti love za nadzorniškimi položaji, 
sami diskvalificirali in pokazali, da njih sluz* 
bena in strokovna kvalifikacija ni dovolj trd* 
na, da bi jih po njej prosvetna uprava upo* 
števala pri nadzorniškem razporedu. 

Dokler nudi strokovna organizacija ob
jektivno in polno zaščito celotnemu stanu ter 
ščiti absolutno zakonito postopanje, ni no
ben član upravičen odpirati sam vrata laji= 
škim osebam, da se vmešavajo v učiteljske 
zadeve v splošnem in še posebej v učiteljska 
nameščanja. 

S pristankom današnjega zbora se bo 
sekcija obrnila do gg. poslancev ter jih opo
zorila na načelno stališče Udruženja in na 
kvarne posledice posredovanja v osebnih za* 
devah. Vsakemu članu je dana možnost, da 
se potom organizacije izvrše intervencije na 
merodajnih mestih, seveda pod pogojem, da 
se ne bo kršilo načelno stališče. 

Načela za organizacijo in člane JUU. 
To načelno stališče je: 
Udruženje ne bo posredovalnica za služ

be, temveč smatra vsa nameščanja za zadevo 
prosvetne oblasti, ki naj jih izvršuje objek* 
tivno po zakonu. 

V disciplinske zadeve se načeloma ne 
vmešava. 

V vsakem slučaju pa bo sekcija v polni 
meri zaščitila članstvo, ako je v pravu ter 
bo vselej in povsod stremela, da ne bodo 
učiteljskih premestitev povzročali neodgovor
ni in oni, ki hočejo iz osebnih ali zasebnih 
razlogov iz ozadja provocirati premeščanja. 
V tem pogledu smatra sekcija te mere kot 
prvi korak k povrnitvi učiteljske stalnosti, 
o kateri bo treba iz interesa do šole in pro« 
svete resno razpravljati. 

Pri disciplinskih slučajih bo sekcija šči
tila postopek po predpisih zakona in odmero 
kazni po stopnji disciplinskih kazni, da ne 
bo sledila takoj najvišja kazen, t. j . preme
stitev in še ta v obliki »službene potrebe«. 

V vsakem slučaju bo sekcija vztrajala na 
tem, da se da prizadetemu polna možnost in 
svoboda zagovora, ki naj se upošteva v polni 
meri, preden se izda pravorek v zadevi in 
preden slede kaki ukrepi. 

Sekcija se bo napram članstvu držala 
strogo načelnih stališč, ki jih je izdala z 
okrožnico na društva, zato tudi upravičeno 
zahteva' v interesu celokupnosti polne disci* 
plinarosti od članstva. 

Ni treba posebej podčrtavati edino pra
vilno stališče, da morajo pri vsaki presoji 
učiteljstva priti v poštev lastnosti pri poklic* 
nem in strokovnem delu ter strokovna in 
službena sposobnost in šolsko delo pred iz
venšolskim delom. 

Sokol Kraljevine Jugoslavije. 
V tem pogledu je mnogo vznemirjenja 

med učiteljstvom v zadnjem času glede So
kolstva. Tudi v tem oziru si moramo pove
dati enkrat odkrito besedo. 

Članstvu je treba povedati, da je SKJ 
ustanovljen z zakonom in je državna institu
cija. Zavedati se moramo, da smo učitelji 
državni uradniki. Na osnovi določb zakona 
o narodnih šolah obstoja ministrska odredba, 
ki za učitelje posebe predvideva sodelovanje 
pri SKJ. 

Sekcija ne more braniti nikogar in ga za* 
govarjati, ki ostentativno ali demonstrativno 
nastopa proti SKJ. Vsakdo, ki nastopa tako, 
si že v naprej vzame legitimacijo za obram
bo in ne škoduje le samemu sebi, temveč 

vsemu stanu, ker daje oblasti povod, da se 
sklicuje na take slučaje. Taki slučaji nam 
onemogočajo uspehe v drugih opravičljivej* 
ših primerih ter nam zelo škodujejo. 

Učiteljstvo si ne da vzeti legitimacije, 
da ne dela pri SKJ. Sekcija ima v rokah izja
ve in statistične podatke žup SKJ, iz katerih 
je jasno razvidno, kaj je storilo učiteljstvo 
za SKJ. 

Zato pa je upravičeno, da naglasi tudi 
nekatere svoje želje in sicer v interesu stva
ri, ki teže učiteljski stan in ki jih mora javno 
naglasiti. 

2e ponovno smo poudarili, da ne spada 
samo učiteljstvo narodnih šol med državno 
uradništvo. Izda naj se jasna odločba, ali je 
članstvo in za koga je pri SKJ obvezno, da 
ne bo nepotrebnih trenj v tem oziru, ki ško* 
dujejo dobri stvari. 

Ne glede na društvene dajatve moramo 
opozoriti v tem pogledu javnost, da društve
ni davek učiteljstva daleč presega celo dav* 
ščine, ki jih plačuje državi. Ponovno pa je 
že vse državno uradništvo naglasilo, da spa
da ono med davkoplačevalce, ki plačajo pri* 
meroma najvišje davke. Ta dvojni davek 
znižuje prejemke učiteljstva tako, da je ono 
primorano se zateči k javni opozoritvi, ker 
ni dobilo nikake kompenzacije ne za višje 
delo ne za večje narodne dajatve, ki jih nima 
v primeri z njim noben drug stan. 

V zadevi učiteljskih namestitev in pre
mestitev iz sokolskih razlogov je želja uči
teljstva, da se čim točneje urede odnosi v 
tem pogledu sporazumno med prosvetno 
upravo, SKJ in JUU. V nobenem slučaju uči* 
teljstvo ne more pristati na to, da bi se pri 
eventuelnih nedostatkih jemale izjave posa
meznih tako zvanih »verodostojnih oseb« ali 
društev kot neoporečna podlaga za postopa* 
nje ali kakršne koli ukrepe proti učiteljstvu, 
temveč stoji na stališču, da sme biti edino 
službena ugotovitev, pri kateri se je dala pri
zadetemu polna možnost svobodnega zago
vora podlaga za postopanje. Pred premestit* 
vijo pa morajo slediti prej po zakonu pred
videne postopne nižje kazni. 

Gospodarska kriza in učiteljstvo. 
Končno spada v okvir načelnih stališč, ki 

sem jih iznesel, tudi gospodarsko stanje, ki 
je nastopilo. 

Težka gospodarska kriza, ki jo občutimo 
vsi, nalaga svoj tribut tudi učiteljstvu in šol* 
stvu ter prosveti v obče. Pravo sliko in pre
sojo položaja nam daje v tem oziru šele po* 
gled v druge države in na druge stanove in 
obče prilike v naši državi. Plače pa je v vsa
kem primeru presojati tudi z ozirom na cene 
živil, obleke in stanovanj. Najbolj teži uči
teljstvo vprašanje obleke in stanovanja. O 
odpustu iz službe pri učiteljstvu ne moremo 
govoriti, pač pa lahko govorimo o brezposel* 
nosti med učiteljstvom, ker čaka nič manj 
nego 54 učiteljev, ki so pod sile razmer mo
rali priti v našo državo, na sprejem v kon* 
traktualno službo in ker čakajo še vsi učitelj* 
ski abiturijenti v naši banovini na sprejem v 
državno službo. 

O materialni in pravni zaščiti članstva se 
sekcija dobro zaveda, da je storila v polni 
meri svojo dolžnost, kar bodete lahko raz
videli iz današnjih poročil in pojasnil. 

Vse razmere pa nas ne smejo omaiodu* 
siti. Prav v sedanjih težkih časih je v tem 
večji meri dolžnost nas vseh delati na to, da 
se strne vse učiteljstvo tembolj k intenziv
nemu delu. Zaradi gospodarske krize je pri* 
čakovati zastoja v vseh ozirih, tudi v prosveti. 
Ako nam vseobča kriza povzroča padanje in 
nazadovanje v materialnem oziru, je dolžnost 
nas vseh, da vsaj v intelektualnem in moral* 
nem oziru vzdržimo učiteljstvo in z njim 
šolstvo na sedanji višini ter stremimo za na
predkom, da vsaj v intelektualnem in moral
nem oziru prebrodimo težko krizo brez škode. 

Zato smatram, da je povsem napačno, 
ako skušajo poedinci ali celo društva izvajati 
konsekvence proti samemu sebi, t. j . proti 
lastni organizaciji. S tem, da skušajo odre* 
kati organizaciji prav v sedanjem času sred
stva za možnost njenega delovanja in napre* 
dek ter hočejo okrniti celo publikacije, ki so 
še edino sredstvo, ki ga imajo za jačenje 
stanovske in moralne zavesti in intelektualne
ga podviga, ne škodujejo drugim, temveč v 
prvi vrsti samemu sebi in svojemu stanu. 

Povem Vam odkrito, da za okrnjenja ne 
morem odgovarjati v nikakem primeru. Niti 
v osebnem pogledu se ne morem strinjati s 
takim početjem, ker dokler sem na čelu or
ganizacije, ne morem zahtevati od sotovari* 
šev, ki opuste vse druge stranske posle za to, 



da se posvetijo delu pri organizaciji, da bi 
bili še gmotno oškodovani. Učiteljstvu ne bc 
težko dokazati in se ne bojim povedati jav
no in odkrito, da žrtve in delo pri organiza 
ciji niso plačane in ne bodo plačane nikdar 
Ako ni učiteljski stan sposoben, da vzdrži 
aparat, ali ne smatra za potrebno vzdrževati 
organizacije, potem je bolje, da danes sklene 
likvidacijo, kakor jutri! Poglejte malo pc 
drugih stanovih! 

Upam pa, da ta materialistični nazor ne
katerih ni zajel večine in so to samo pojavi 
ki izvirajo iz nepoučenosti o delu, ki ga vrši 
organizacija prav v sedanjem težkem času 
Zato je dolžnost nas vseh, da povsod in ob 
vsaki priliki pobijamo zgolj materialistične 
naziranje o pomenu organizacije in pokaže
mo članstvu tudi na socialne in etiške vred: 
nosti, ki jih ima organizacija. 

Članstvu je treba predočiti vse naloge 
ki jih vrši organizacija in ki ji dajejo stalne 
vrednost. Ako ne more sekcija takoj uspeti 
v vseh slučajih, je to pripisovati globljirr 
okoliščinam, s katerimi mora računati sekci
ja in tudi članstvo. 

Ako se bo vsak član točno držal osvoje= 
nih skupnih načel in bo podrejal svoje oseb 
ne interese koristi celokupnosti ter čuval 
svojo korektnost v vseh ozirih, smo lahke 
prepričani, da bo končna zmaga na učiteljski 
strani. 

TAJNIŠKO POROČILO. 
(Poročal tajnik tov. Kobal.) 

Vodstvo sekcije je ob sodelovanju z ož
jimi organizačnimi sodelavci razmotrivalo na 
šestih sestankih o splošnih organizačnih za* 
devah in o ukrepih za dosego čim ugodnejše
ga gmotnega položaja učiteljstva. 

Tajniški posli tekom zadnjih let nepre* 
stano naraščajo. Organizacija je razpredla 
svoje delovanje tako, da sega njen vpliv na 
vsa področja javnega življenja. Deloma v 
preteklem, deloma v tekočem upravnem letu 
so se v našem okrilju na novo osnovali, ozi
roma formirali odseki: Odsek za šolski radio, 
časnikarski odsek, ekskurzijski odsek in go* 
spodarski odsek. Ker tajnik sekcije ni mogel 
več sam zmagovati naraslega dela, mu je bil 
na prvi seji razširjene eksekutive dodeljen v 
pomoč prvi namestnik v upravnem odboru 
M. Kumelj, str. učit. na ljublj. gluhonemnici. 

Naša najvažnejša notranja organizačna 
zadeva v dobi po skupščini je bila reorgani* 
zacija sreskih učiteljskih društev v smislu 
pravil JUU. Na svojih občnih zborih so 
sreska učiteljska društva poverjeništva UJU 
likvidirala. Ustanovila so se nova društva 
sekcije JUU, ki so prevzela vso imovino li
kvidiranih društev. Sresko učiteljsko društvo 
v Marenbergu se je pri tem radi maloštevil
nosti članstva in iz tega izhajajočega slabega 
gmotnega položaja združilo s sreskim uči* 
teljskim društvom za srez Dravograd, Iki je 
prevzelo tudi vso imovino tega društva. V 
enakem položaju je bilo Savinjsko sresko 
učiteljsko društvo JUU za Vranski sodni 
okraj, ki je zato po izvršeni likvidaciji pri
stopilo k sreskemu društvu v Celju. 

Ker sta bila med tem tudi sreza Črno
melj in Metlika priklopljena Dravski bano
vini, je belokranjsko učiteljsko društvo pre* 
šlo v območje naše sekcije. 

Sresko društvo poverjeništva UJU za 
Maribor levi in desni breg, ki je obstojalo iz 
dveh političnih in šolskih srezov, je izvedlo 
po izvršeni likvidaciji v smislu pravil delitev 
v sresko društvo Maribor desni in Maribor 

levi breg. Obe društvi sta po številu članstva 
dovolj močni, njuno delovanje pa bo spričo 
manjšega teritorijalnega obsega olajšano. 

Po končani reorganizaciji šteje sekcija 
33 sreska društva. 

Ko govorimo o reorganizaciji, moramc 
omeniti tudi formacijo sreskih društev. Pra= 
vila določajo: »Banovinske sekcije formirajo 
sreska društva JUU po političnih, odnosne 
šolskih srezih ali drugače po terenskih raz
merah.,..« Prvi dve določbi sta povsem jasni, 

Na osnovi teh dveh določil v novih pra
vilih bi mnogo naših sreskih društev, čijih 
teritorijalna osnova so sodnoupravne admi
nistrativne edinice — sodni okraji, ne imelo 
pravice do obstoja. Radi tega je predlagala 
naša sekcija, da se vTtcse v pravila dostavek: 
In po sodnih okrajih. Izvršni odbor je naš 
predlog sprejel, izpremenil pa je njegovo 
besedilo v toliko, da je vnesel v pravila me
sto besedila: in po sodnih okrajih besedilo: 
ali drugače po terenskih razmerah. Da v iz
premenjenih pravilih niso izrecno navedeni 
sodni okraji, je iskati vzroka v tem, ker v 
Srbiji nimajo okrajnih sodišč. 

Pri formiranju sreskih društev se mora* 
mo držati zato le že obstoječih administra
tivnih edinic, pa najsi so potem samostojne 
v politično, šolsko ali sodnoupravnem po= 
gledu. Željam poedincev, ki so nasprotne 
tem določitvam, zato sekcija ne more ugo
diti, ne more pa jim ustreči tudi iz tega ozi
ra, ker bi na ta način formacija ne bila nik* 
dar končana in bi društveni teritoriji ne bili 
nikoli trdno zaokroženi. Organizacija pa 
mora biti predvsem na znotraj urejena, če naj 
posveča vse svoje sile zunanjemu delu. 

Pri poročilu o naših sreskih društvih mo
ram nekoliko točneje osvetliti razmere v 
črnomeljskem sreskem društvu. Društvo šte* 
je 39 članov, ki jih je izkazalo v svojem član
skem izkazu, poleg teh pa se je prijavilo še 
49 drugih, ki so izjavili, da pristopajo kot 
člani v sresko društvo s pridržkom, da.pla
čujejo le golo članarino društvu, sekciji in 
centrali, odklanjajo pa vsa plačila, ki so po 
sklepu ban. skupščine sestavni del članarine, 
tako naročnino za stanovski tisk in prispe* 
vek za učit. naraščaj in pevski zbor. Ker je 
banovinska skupščina najvišji forum naše 
sekcije in moramo njene sklepe brezpogojno 
izvrševati, sekcija tako prijavljenih omenje
nih 49 tovarišev ne more sprejeti za člane. 

Dopisovanje med sekcijo in članstvom 
se ima vršiti po svoječasnem sklepu širjega 
sosveta in pokrajinske skupščine iz leta 1930. 
preko sres. učit. društev. Prosim zato vse 
navzoče predsednike sreskih učiteljskih dru* 
štev, da poučijo članstvo na prvem svojem 
zborovanju, naj se obrača na nas le preko 
svojega društva. 

Na ta način je društvo informirano o na* 
šem delu. na drugi plati pa ima v rokah ko
pijo naše rešitve in odslej lahko samo rešuje 
podobne primere. 

Poštninska prostost. Odposiana je bila 
vloga, da bi bilo dopisovanje sekcije in njenih 
edinic poštnine prosto tudi s prosvetnimi 
oblastvi. 

Uredba o ocenjevanju naturalnih stanovanj. 
19. septembra so prinesli dnevni listi do

ločbe uredbe o ocenjevanju naturalnih stano
vanj. Njeno pezo čuti vse učiteljstvo, ki uži
va naturalno stanovanje. 

Ko smo zvedeli iz časopisja za gornjo 
uredbo, je sekcija predložila spomenico na* 
širna ministroma dr. Kramerju in J v. Puclju. 

odposlala pa jo je tudi I. O. v Beograd. Naši 
glavni zahtevi sta bili: 1. ocenitev naturalne
ga stanovanja za učiteljstvo naj ne bo višja 
od stanarine po šol. zakonu iz leta 1929.; 
2. odtegljaji za naturalna stanovanja naj se 
stekajo v blagajno prizadetih občin, ki bodo 
s tem interesirane na zidanju naturalnih sta* 
no vanj za učiteljstvo. 

V okrožnici štev. 552 smo obvestili član
stvo tudi o naših ukrepih za dosego komi
sijske ocenitve stanovanj. 

Šolski upravitelji so imeli po vseh dose* 
danjih zakonih upraviteljske doklade in pro
sta naturalna stanovanja. S šol. zakonom so 
izgubili doklade, z uredbo pa tudi brezplačna 
stanovanja. Ker so šolski .upravitelji hišni 
oskrbniki in upravniki šol. poslopij, naj uži* 
vajo ugodnosti brezplačnih stanovanj. 

Obširno in z zakonskimi določili uteme* 
ljeno spomenico v gornjem smislu smo že 
drugič poslali obema našima ministroma in 
izvršnemu odboru v Beograd. Predložili smo 
jo preko I. O. tudi ministrstvu financ s proš
njo, da radi navedenih pomanjkljivosti ured
bo o ocenjevanju nat. stanovanj za učitelj
stvo ukine in izda v sporazumu z ministrstvom 
prosvete novo uredbo v smislu naših zahtev. 

Uspeh našega prizadevanja je napove
dana izprememba uredbe. O tem smo čitali 
v dnevnem časopisju in je zadevno vest po* 
natisnil tudi U. T. v zadnji številki. Kakšna 
so podrobna določila nove uredbe, nam ni 
znano, zato tudi ne vemo, v koliko je mini
strstvo financ ugodilo našim upravičenim 
zahtevam. 

Dajatve v naravi. Poleg naturalnega sta* 
novanja uživa učiteljstvo tudi druge natural
ne dajatve. Sekcija dela na to, da izide za
konska določba glede kuriva, razsvetljave in 
zemljišča, do katerih ima učiteljstvo pravico 
po zakonu o narodnih šolah iz 1. 1929. Za* 
•devna vloga je že bila odposlana v Beograd. 

Za vse slučaje premestitve, ki so bili 
javljeni sekciji, se je izvršila ponovna inter
vencija na banski upravi, v slučaju potrebe 
pa smo intervenirali preko I. O. direktno pri 
ministrstvu prosvete. 

Za zaščito članstva je uvedla sekcija po* 
seben obrazec, ki ga je poslala v par izvodih 
vsakemu sres. učit. društvu. Ker je izkušnja 
pokazala, da je obrazec pomanjkljiv, smo 
vprašanja na poli izpopolnili. Sreska društva 
ga prejmejo v 4 izvodih tekom par dni. Dru* 
štvene predsednike naprošamo, da vpišejo 
spodaj v rubriki: »Izjave društva« vse, kar 
jim je znanega o slučaju in osvetljuje zade
vo. Vidiranje podatkov s štampiljko in pod
pisom preds. nam vsekakor ne zadostuje. 

Kontraktualci in dnevhičarji. 
Sekcija se je pismenim potom in z ustni

mi intervencijami prizadevala, da sprejme v 
službo kontraktualce, od katerih čakajo ne* 
kateri na namestitev že leto dni in več. Mno
go kontraktualcev je bilo že sprejetih, 54 pa 
jih čaka še nameščenja. Ravno tako se je za
vzela organizacija za učitelje dnevničarje. 
Čim bo podpisana pogodba, bodo prevedeni 
za kontraktualce. 

Naše stališče do izvenorganizačnih uči
teljskih ustanov smo obrazložili v okrožnici 
štev. 806. Ne gre tu le za Pedagoško centralo 
v Mariboru, marveč za vse naše ustanove 
sploh. Sicer pa bomo o tem še razpravljali. 

Stališče organizacije do bivšega odbora 
društva učiteljic je znano iz objav v U. T. 

Delo v odsekih. 
1. Gospodarski odsek je ustanovljen, ni 

pa se še formiral. Člani v gospodarskem sve* 

tu se sklieejo na sejo, čim bo sestavljen pro
gram za njegovo delo. Glavne smernice za 
delo tega odseka so podane na 1. strani zad* 
nje (22.) štev. U. T. V gospodarskem svetu 
bodo zastopali organizacijo tov.: Skulj An* 
drej, Grum Rado, Grčar Viktor, i/oglar 
Fran in Brezovar Matija, od naših izvenorga* 
nizačnih gospodarskih ustanov pa njihovi 
predsedniki oz. namestniki. Pristanek na so
delovanje v gospodarskem svetu so dale vse 
naše gospodarske ustanove razven bivšega 
društva učiteljic, ki je sodelovanje odklonilo 
z motivacijo: »ker ne vedo, v kakšni obliki 
bodo obstojale«, in razen zdraviliškega doma 
v Rogaški Slatini. 

2. Šolsko upravni odsek je na dveh sejah 
reševal zadeve šolsko upravnega značaja in 
zaščito članstva. V odseku sodelujejo tov.: 
Skulj Andrej, Vode Angela, Engelmanova 
Mira, Hren Anton, Lampret Fortunat, Polak 
Janko, Šmajdek L, Štrukelj 1. in Kumelj M. 

V svrho obravnavanja vlog »Zaščita 
članstva« je bil osnovan na 2. seji pododsek, 
čigar naloga je ugotavljati stvarno stanje v 
posameznih primerih in stavljati potem pred* 
loge Š. U. O. za nadaljne ukrepe. 

3. V odseku za narodno izobraževanje so 
tov.(ice): Mlekuž Vekoslav, Petrovec Ciril, 
Ribičič Josip, Celnar Anka. 

4. V odseku za nadaljevalno šolstvo so: 
Grčar Viktor, Grum, Hofbauer, Polak, Za
vršnik Alfonz za. trgovsko in obrtno nad. šo
le, Verk, Pleškova in Mešičkova pa za kmet* 
sko in gospodinjsko nadaljevalne šole. 

5. Odsek za šolski radio. Naš odsek za 
»Šolski radio«, ki ga je osnovala kr. banska 
uprava in ki ga tudi subvencijonira, je imel 
doslej 7 sej. Predsednik tega odseka je prof. 
Andree Leopold, ki je obenem tudi zastop
nik banske uprave. V odboru so: Dr. Capu* 
der Karel in univ. prof. inž. Osana Marij, kot 
zastopnika radio postaje, Lampe Josip in 
Rupnik Branko zastopata mešč. šole, dalje 
so v odboru: prof. Kuret Niko iz Kranja ter 
Dimnik Ivan, Skulj Andrej, Ribičič Josip, 
Mlekuž Vekoslav, Kržišnik Ivan, šolski upra* 
vitelj iz Št. Petra pri Novem mestu in Rup
nik Josip, šolski upravitelj pri Sv. Emi. 

Ker je tov. Mlekuž Vekoslav odložil 
radi prezaposlenosti v seji dne 13. novembra 
tajniške posle, je odbor kooptiral v odsek 
Engelman Miro, ki je prevzela tajništvo. 

Prva šolska oddaja je bila 3. novembra. 
Do božiča smo imeli 14 oddaj, ker se vrše 
redna predavanja dvakrat tedensko. Odbor 
je sestavil že tudi program do Velike noči 
ter ga objavil v Prosveti. 

Da se omogoči nabava aparatov čim več
jemu številu šol, bodo dobile one šole, ki 
imajo v ta namen že nekaj denarja zbrane
ga, podporo od banske uprave v višini 25 % 
nabavnih stroškov. Tozadevno okrožnico bo
do dobile v kratkem vse šole. 

6. Odsek pevskega zbora: V odseku so: 
Supančič Drago, Miheličcva, Selanova, Cerut, 
Širok, Župančič Jože, Rakova, Rupret. Trav* 
nova in Tavčar. Delo odseka Vam je znano 
iz poročil U. T. Pevski odsek je eden naših 
najagilnejših odsekov in njegovo delo pripo
more v veliki meri do dviga našega stanov* 
skega ugleda. Zato zasluži vse naše pozorno
sti in priznanja. 

7. V odseku za učiteljski naraščaj so: 
Mlekuž, Likozarjeva in Hartmanova. Naše
mu stanovskemu naraščaju je treba posvečati 
vso skrb, da bomo dobili nekoč res dobre 
učitelje in vnete organizačne delavce. Sekcija 



pošilja ljubljanskim in mariborskim učite* 
ljiščnikom in učiteljiščnicam brezplačno »To
variša« in »Popotnika«. Ljubljanski učiteljišč
niki se poslužujejo poleg tega tudi čitalnice, 
ki jim jo je priredila sekcija v sobi odsekov. 
V zadnjem času smo nabavili iz njihovega 
fonda tudi radio aparat, da ima naš naraščaj 
vsak čas na razpolgo dobra predavanja in 
glasbo. S tem ga obvarujemo, da ne išče za« 
bave drugod in ne zaide na napačna pota. 
Sres. učit. društvo je prevzelo nalogo preskr
beti naraščaju vsak teden po eno predava
nje iz psihologije, o narodnem gospodarstvu 
in modernem šolstvu in o izvenšolskem pro* 
svetnem in gospodarskem delu. 

8. Odsek za Mladinsko Matico: V odse
ku so: Skulj, Ribičič, Slapšak, Levčeva, Čer* 
nejeva, Širok, Zupančič Jože. Kooptirana sta 
bila še Grum in Hreščak. V širjem odboru 
so: Gregorčič Edvard, Ivanjšič Ljudevit, Kle
menčič Vlado, Ločniškar Fran, Pirnat Vik* 
tor, Šterk Davorin, Žerjav Albert. Delo Mla
dinske Matice poznamo vsi, pozna in ceni pa 
ga tudi naša celokupna javnost. (Dokaz temu 
je višina naklade njenih edicij.) Pevski zbor 
in Mladinska Matica sta naši ustanovi, ki 
dvigata naš stan nad vsemi drugimi. Naše 
gospodarske ustanove dvigajo ugled v go
spodarskem, . Mladinska Matica in pevski 
zbor pa v kulturnem pogledu. Na take usta* 
nove lahko s ponosom pokažemo vsakokrat 
in ob vsaki priliki. 

9. V odseku za šolsko zgodovino sta: 
Petrovec Ciril in Potočnik Alojzij. 

10. Časnikarski odsek. Njegovi člani so 
tovariši: urednik U. T. Ribičič, Supančič Dra
go, Župančič Jože, Vodetova. Ne more nam 
biti vseeno, v kakšni luči izidejo poročila o 
našem delu v dnevnem časopisju. Javnost, ki 
ne pozna bliže ne nas ne našega dela, ustvar* 
ja sodbo o tem po objavah dnevnikov. Na* 
loga članov časnikarskega odseka je sestav
ljati poročila o našem delu za dnevne liste in 
skrbeti, da v teh izidejo. 

Ekskurzijski odsek: 
28. decembra 1931 se je na sestanku, ki 

ga je sklicala sekcija v svrho ustanovitve 
ekskurzijskega odseka, izvolil sledeči odbor: 
Župančič Jože, Močnik Pavla, Podbevšek 
Štefanija, Mihelič Jožef, Supančič Drago in 
I lofbauer Lojze, Kus Viljem, Traven Albina, 
Debeljak Vojteh, Rus Emil. Smernice E. O. 
so Vam znane iz poročil in člankov v U. T. 
Odsek je že pričel z delom in pripravlja za 
letošnje leto 3 ekskurzije: na Koroško, na 
Jadran in v južno Srbijo. 

Predsednikovo in tajnikovo poročilo sta 
bili soglasno odobreni. 

BLAGAJNIŠKO POROČILO. 
Blagajnik tov. Grum poda nato informa* 

tivno poročilo o splošni medsebojni admini
straciji in konstatira, da je tudi to zajela ne* 
kaka kriza. V svojem poročilu ugotavlja ne
točno dostavljanje mesečnih prijav, vsled če
sar nastaja v upravni nered in nepotrebne 
reklamacije. Tako se dogajajo slučaji, da 
prejmejo že izstopivši člani še nadalje stanov* 
ske liste, dočim jih na novo pristopivši ne 
prejemajo. Tudi nekateri članski izkazi so ne* 
točni, ker so nekateri člani v njih kratkomalo 
izpuščeni. V celoti dolgujejo učiteljska dru
štva glavni upravi okoli 30.000 Din za letoš
nje poslovno leto. Ta znesek je mnogo previ
sok in blagajnik apelira na navzoče, da ukre* 
nejo potrebno, da se ta dolg poravna in uve
de pri vseh društvih točna in redna admini* 
stracija. Prometa je v poslovnem letu 1931./32. 
že nad 1,600.000 Din. Sklene se dalje, da osta
ne dosedanji način medsebojnega poslovanja 
in plačevanja prispevkov, s člani pa, ki ne za* 
doste svojim obveznostim nasproti društvu, 
postopa prizadeto društvo po pravilih in po 
svoji uvidevnosti. Po kratki debati vzamejo 
navzoči poročilo z odobravanjem na znanje. 

POROČILO O TISKU. 
Predsednik Mladinske Matice in urednik 

Učiteljskega Tovariša itov. Skulj poda na* 
stopno poročilo: 

Po delegacijskem zborovanju je začel 
odsek Mladinske Matice s sistematičnim de
lom. Razdelil se je v literarni in gospodarski 
pododsek. 

Skrb gospodarskega odseka je bila, da 
obdrži kljub sedanjim prilikam število čla
nov in matičnih publikacij na prejšnji višini. 
V začetku so bili izgledi slabi, saj je bilo pri
glašenih za »Naš rod« do dne, ko je bilo 
treba določiti naklado, komaj 3000 naročni
kov. Odbor ni obupal. Gospodarskemu od* 
seku so pomagali vsi člani. S primerno rekla
mo in sodelovanjem učiteljstva smo dosegli 
23.000 naročnikov. Danes tiskamo »Naš rod« 
v 24.000 izvodih. Ker pa je število kljub temu 
napram lanskemu letu nekoliko padlo (lani 
27.000), smo vpeljali reklamo na platnicah 
»Našega roda«, kakor »Kresnic«. 

Skrb literarnega pododseka pa je bila, 
da dvigne »Naš rod«, kakor tudi knjige Mla* 
dinske Matice umetniško, kolikor mogoče 
visoko. 

Sestavili smo štiriletni literarni program 
Mladinske Matice, ki ga je posvetovalni od
sek pregledal, popolnil in potrdil. 

Da bi ta program čim prej uresničili, 
smo sklenili izdajati izredne publikacije. 

Z razpisom nagrad za redne kakor tudi 
za izredne publikacije, še bolj pa z osebno 
agitacijo, se nam je posrečilo pritegniti lepo 
število, posebno mlajših umetnikov v krog 
sotrudnikov. Od delegacijskega zborovanja 
do danes smo prejeli že 23 rokopise za 
knjige. Tekmovanje za nagrade naših rednih 
publikacij bo letos izredno hudo. 

Tudi »Naš rod« si je pridobil letos pol
no novih sotrudnikov tako med literati kot 
med slikarji in prav zato list ni bil še nikdar 
tako pester kot sedaj. 

Na nekaterih učiteljskih zborovanjih so 
se učitelji pritoževali, da je list nekoliko pre* 
težek. Treba pa je pomisliti, da se je list raz
širil tudi na meščanske in srednje šole in da 
moramo nuditi tudi tem nekaj primernega 
čtiva. 

Izredna izdaja dveh knjig je za prvi po* 
skus povsem uspela. Obe knjigi sta izšli v 
lepi in ukusni opremi s številnimi ilustraci* 
jami in sta napravili povsod dober utis. Vsa
ka knjiga je izšla v nakladi od 3000 izvodov. 
Prva knjiga bo kmalu razprodana, od druge, 
ki je izšla nekoliko kasneje, je prodano tudi 
že lepo število. Od obeh knjig bo imela Mla
dinska Matica lep moralen pa tudi gmoten 
uspeh. 

V zadnjem času je dobila Mladinska 
Matica tudi primerne prostore, kjer poslujeta 
urednik in tajnik in ima določene uradne 
ure. V teh prostorih je zbrana in urejena 
tudi zaloga publikacij iz prejšnjih let. 

Ker smo s pomočjo podpore, ki jo je 
podelila kraljevska banska uprava v znesku 
5000 Din, razdelili mnogo naših publikacij v 
obmejne kraje in našim izseljencem, se je 
zaloga precej skrčila. Število posameznih 
knjig doseza prilično po 100 izvodov, le pri 
par knjigah je zaloga nekoliko večja, ki pa 
jo bomo tudi razprodali. 

Naše stanovsko glasilo Učiteljski Tova
riš s prilogo »Prosveta« smo skušali v vsa
kem oziru vzdržati na dosedanji višini. 

Želeti bi bilo več sotrudnikov, zato pro* 
sim vse predsednike, naj skušajo v svojih 
društvih organizirati poročevalske odseke, 
kakor je to storila sekcija. List mora biti 
verno zrcalo našega dela, tako v stanovskem, 
kakor v šolskem in prosvetnem oziru. 

Nekatera učiteljska društva so predla* 
gala, naj ukinemo prilogo »Prosveta«, članke 
pa naj objavlja Učiteljski Tovariš. Mnenja 
sem, da bi s tem nič ne pridobili, temveč 
samo izgubili. Stroški, ki gredo za »Prosve
to«, bi šli za priloge Učiteljskemu Tovarišu. 
Gradivo, ki se sedaj zbira v ličnih brošuri
cah in je vsem prosvetnim delavcem dobro* 
došlo, bi se razgubilo po posameznih števil
kah Učiteljskega Tovariša. 

Iz tega razloga in ker nam je tudi ban* 
ska uprava pripomogla do nadaljnjega izda
janja »Prosvete«, priporočam, da jo ne samo 
obdržimo, marveč tudi izpopolnimo. 

(Nadaljevanje sledi.) 


